
 
A Pesterzsébeti Baptista Gyülekezet lapja 

Alapítva: 1948-ban Új folyam: 310. szám 2019. március 
 

„Ha emberek vagy angyalok nyelvén szólok is, szeretet pedig nincs bennem, olyanná 
lettem, mint a zengő érc vagy pengő cimbalom..” (1. Kor. 13,1)

Randevú egy életen át 
 
 A házasság hetén is szeretek a 
házasságról előadásokat hallgatni, 
beszélgetni baráti, családi körben, mert sok 
olyan élményünk van amit újrabeszélhetünk  
kettesben, illetve megfigyelhetünk mások 
életében is.  
Húsz és fél éve vagyunk házasok, néha úgy 
érezzük hamar elröppent, de voltak évek 
amik nagyon nehezek voltak. 
Az egymásra találás nehezen ment, de a 
házasságunk nagyon szépen,  könnyen 
indult. Mindjárt négy lelkipásztor prédikált 
a menyegzőnkön, édesapám  imádkozott 
értünk. Pár hónap után Kolozsvárról 
Szigetszentmiklósra költöztünk, majd 
Budapestre. Hamar kialakult a 
munkahelyünk, lakást is vettünk, jöttek a 
gyerekek egymás után. Voltak krízisek 
amelyek megpróbálták a kapcsolatunkat. 
Egyik ilyen nehézség az életünk egy nagyon 
zsúfolt időszakában köszöntött ránk: 
építkeztünk, főiskolán tanultam, félállásban 
dolgoztam és két  nagyon eleven 
kisgyermeket neveltünk. Meg kellett 
tanulnunk egymásra figyelni akkor is, ha 
fáradtak vagyunk. Vagy azt, hogy ami 
számomra egyértelmű, az  nem biztos, hogy 
a férjemnek is az. Megtanultunk jól vitázni, 
kibékülni, beszélgetni, imádkozni. 

Három ismert, hiteles ember gondolatait 
had idézzem a házasságról, amelyek nekünk 
is tanulságként szolgáltak: 
 A házasság egységélmény 
De nem attól, hogy kiegészítőnknek érezzük 
a másikat (vagy akár magunkat az ő 
számára), hanem attól, hogy egyek 
vagyunk, mert egyek vagyunk. Nem 
kiegészítjük, hanem kiteljesítjük és építjük 
egymást. Nem azért házasodunk, mert 
csupán „fél”-nek érezzük magunkat és úgy 
gondoljuk, hogy csak a másikkal leszünk 
egész; nem azért házasodunk, mert 
hiányérzeteink vannak, amit majd a párunk 
fog kiegészíteni, pótolni. Épp azért 
házasodunk, mert már önmagunkban is 
egészek vagyunk, és pont ezért tudunk úgy 
párunkhoz kapcsolódni, hogy az ne 
hiányból fakadó függés, hanem önmagunk 
odaadása és párunk teljes befogadása legyen 
mindkettőnk fejlődése érdekében. Nem 
kiegészítőnek kell lennünk, hanem aktívan 
részesei egy másik ember kiteljesedésének. 
(Háló Gyula) 
 Isten mondta ki „nem jó az embernek 
egyedül lenni”, tehát ajándékba kapta Ádám 
Évát. Így gondolkodunk mindig? 
Ajándékok vagyunk egymás számára? A 
férfi szerepe a felelősség hordozás, 
egyoldalúan a másik javát szolgálom a saját 
költségemre. Két eszköze van a férfinek: 
szeretni, vezetni. A nő szerepe pedig a 



támogatás, segítés, inspiráló hatás. Két 
eszköze van a nőnek: tisztelni, 
engedelmeskedni.  (Varga György) 
 Szürke vagy tarka a házasságunk? 
Fantáziálunk vagy a valóságot látjuk a 
házasságról? Elvárások helyett tudunk 
áldozatot hozni a házasságban? Neheztelés 
helyett a megbocsátást gyakoroljuk? Túlélés 
helyett az életet választjuk? (Tapolyai 
Emőke) 

Gábora Sára 

 
Istennek terve van veled! 

 
 Minden teremtményre munkát bíz az 
Úr. Ő tudja rólad és rólam, hogy mit bízhat 
ránk, mert ismer minket. Csak figyelnünk 
kell a hangját. Ha hív, megfogja kezünk és 
irányítja az életünk. 
 Életem során többször 
megtapasztaltam, hogy szólt hozzám Isten 
és feladatot bízott rám. Mint tudják a 
testvérek, a 3 baptista fenntartású 
hajléktalanszálló részére gyűjtök 
adományokat. Ágynemű, TV, rádió, laptop, 
hűtő, mosógép, mikrohullámú sütő, takaró 
és egyéb használati tárgyak átmeneti 
gyűjtőhelye az otthonunk. (XX. Bp. Hitel 
Márton u 41/b) Egy alkalommal, amikor jött 
az összegyűjtött tárgyakért a telephely 
vezetője 2 hajléktalannal, megkérdeztem a 
őket: Uraim, akarnak dolgozni? 
Korábban egy Dunaharasztiban élő testvér 
hívott, hogy munkásokra lenne szüksége. A 
két hajléktalant  átirányítottam hozzá, és 
becsülettel elvégezték a munkát. Azóta is 
alkalmanként hívja őket a testvér, ha 
munkát tud biztosítani számukra. 
 Isten nagyon megpróbált 12 ével 
ezelőtt. Tudok-e bízni a gyógyulásomban? 
Súlyos betegségből gyógyultam meg, 
melynek 10%-os volt a túlélési esélye. Azt 
kértem Istentől, ha még bíz rám munkát, 
hagyja, hadd szolgáljak. Meggyógyított, én 
pedig magasztalom őt, hogy "nem tett 
félre." 78 évesen is szívesen szolgálok a 
környezetemben élő embertársaimnak, 

figyelek, hogy hol bíz rám feladatot Isten. 
Sok köszönömöt kaptam már emberektől, 
de nem ez a fontos számomra, hanem hogy 
figyeljek a hangra és meglássam, hol 
szolgálhatok. 
 Kívánok a gyülekezetünkben is 
szolgáló testvéreknek sok erőt, örömet, a 
csodák naponkénti megtapasztalását. Az égi 
honban vár ránk az Úr, ha gyermekeiként 
szolgáltunk neki. 

Piros Elemérné 
 

Az "ajtó" 
 

 Január elején egy érzelmi 
megrázkódtatás sokféle fizikai tünetet, 
betegséget váltott ki bennem. Több hét után 
vált nyilvánvalóvá, hogy valójában "csak" 
lelkileg vagyok beteg. 
 A gyógyuláshoz erőt adott Császár 
Márti a február 17-ei istentisztelet előtt 
azzal, hogy az ajtóban azt mondta: 
"Szeretünk"! Ez csodálatosan egybecsengett 
az igehirdetésben elhangzott, számomra 
legfontosabb szavakkal: "Csak Krisztuson 
keresztül érdemes belépnünk az ajtón"! 
Ezért hála az Úrnak, hogy ezt az üzenetet 
szánta nekem,tudván,hogy nagy szükségem 
volt erre! Köszönöm az Úrnak és köszönöm 
Mártinak! 

Zsili Mária 
 

Esti imádság 

Ó, milyen vak homályba futnak  
kik nélküled indulnak útnak.  
A kezemet nézem: leszárad;  
szívem sívó homokkal árad. 

Valamikor kézen vezettél;  
szökni akartam, nem engedtél,  
csend volt szívemben és a csendben  
szavad szólt csak, mindennél szebben. 

Én Istenem, hívj vissza engem!  
Magam maradtam, eltévedtem.  
Légy bátorságom, bizodalmam;  
ó, légy úrrá megint Te rajtam! 



A hold vérré válik 
 

 71 éve kezdte a „világvége” tanítását 
gúnyolni a materialista társadalom. Az 
akkor éppen 30 éve lezajló fordulat 
vallásközönyös világnézete a mai napig 
folytatja ugyanezt a gúnyolódást, félig-
meddig idézgetve a Bibliát. A hívőket 
ostobáknak, hitük tárgyát nevetségesnek 
állítják. Volt egy jel, amit Jóel próféta 
könyvének régebbi fordítása a 2,31-be 
sorolt („a Hold vérré válik…”). A nagyon 
új és korszerű internet a kérdést nem 
közelíti meg elég pontosan. Másrészt 
felszínesen  idézi, „világvégét” említve. 
Pedig itt nincs szó arról, hanem az „Úr 
nagy és rettenetes napjáról” beszél a 
próféta, amihez ez a szöveg hozzá fűzi, 
hogy aki „segítségül hívja az Úrnak nevét, 
megmenekül”. 
 Ehhez járul a történelem során egy 
nem ihletett rendszer a Bibliában: a részekre 
és versekre tagolás. Volt ugyan egy  korai 
hagyománya, bár a legkorábbi bibliai 
szövegeknek nem volt ilyen aprólékos 
versekre bontása. Újabban már a napi Áhítat 
könyvünk (Bibliai gondolatok minden 
napra, 2019.) 447. oldalán hivatkozik 
október 2.-ai szövegében a tagolás 
változására. Visszatértek a héber Biblia 
nagyon rövid 3. rész 4. versére. (Az Áhítat a 
3. rész elejére teszi a régebbi 2. rész végét.) 
A részre, versre bontás és a kifejezések is 
közelítenek a héber tradícióhoz – nagyon 
helyesen. Persze, mindez csak apróságnak 
tűnik, bár egyáltalán nem jelentéktelen. 
Törekedjünk a pontosságra!  
 A világ végét, az emberi lét 
megszűnését veti föl az igehely. Jézus 
Krisztus a világmindenségnek bírája lesz. A 
Biblia ellenzéke számára ez elfogadhatatlan.  
Milyen összefüggésben áll mindez a 
vérszínűvé vált Holddal? – Vallatom az 
internetet. – Ki és mikor látott vérszínű 
Holdat? Nincs válasz. Ma még csak egy 
hónap telt el, és az idén már kétszer „vált 
vérré” a Hold a hírcsatornák szerint. Pedig, 
ahogy a naplemente piros, úgy lehetne 

minden nap vörös a holdunk is. Azt már 
minden tinédzser tudja, hogy valamennyi 
égitest közül hozzánk a Hold áll a 
legközelebb. Azért jutottunk el a Holdra, 
mert nagyon közel van. Viszont mindig 
csak az egyik oldalát mutatja nekünk. Egy 
kínai műhold most „látta” a Hold másik 
oldalát. Ez roppant tudományos felfedezés, 
csakhogy nem vált az az oldala sem vérré. 
Akkor miért csináltak a hírcsatornák ebből 
ilyen nagy szenzációt?  
2021-ben bárható a legközelebbi vérhold. 
Még Jehova Tanúi sem álltak elő 
semmilyen szenzációs hírrel, sem ők, sem 
más keresztény felekezet nem beszélt a 
vérhold fogalomról, ami hozza a világvégét. 
Csak az internet használja a különleges 
szóösszetételt. Nagy nyelvújítás! (Angolul, 
németül, de oroszul sem találtam eddig 
vérhold fogalmat sehol az irodalomban.) 

Szebeni Olivér 
 

Segítség 
 

 Ha ez egy felkiáltás, akkor azt jelenti, 
hogy egy bajba jutott ember kéri a mások 
támogatását a szabadulásához abból a 
helyzetből, amiben van. Ha viszont 
kijelentés, akkor azt a tevékenységet 
mutatja, amit valaki végez a bajba jutott 
ember kimenekítése érdekében. 
Isten már teremtéskor tudta, hogy az 
embernek szüksége van segítségre, ezért ezt 
mondta: "Szerzek neki segítőtársat, hozzá 
illőt." (I. Mózes 2,18). Nemcsak mondta, 
hanem meg is tette. Így jött létre a házasság. 
Azóta is az a jó és maradandó házasság, 
ahol a férfi Istentől kéri, hogy szerezzen 
számára segítőtársat és azt örömmel 
fogadja. Tapasztalatból mondom, mert én is 
Istentől kértem és fogadtam el a társam. 55 
év együttlét után számtalanszor hálát adtam 
érte és még sokszor hálát fogok adni amíg 
tart az életünk.  
A Bibliában számtalan igehely és történet 
biztat minket arra, hogy Istenhez forduljunk 
segítségül. Ezekből szeretnék néhányat 



most felidézni a testvérek számára 
bátorításként. 
 
 Dávid sokszor volt nehéz helyzetben 
és megtapasztalta: "Az emberi segítség mit 
sem  ér. Isten segítségével hatalmas 
dolgokat viszünk véghez." (Zsolt. 108,13-
14) Nagyon sok Zsoltárban kéri az Úr 
segítségét. Az egyikben ezt írja: "Őt hívom 
segítségül, amíg élek." (Zsolt. 116,2). 
Nemcsak véletlenek ezek a segítségkérések, 
maga az Úr bíztatta őt erre: "Hívj engem 
segítségül a nyomorúság idején, én 
megszabadítalak és te dicsőítesz engem." 
(Zsolt. 50,15). Elismeri, hogy az Úr 
segítsége nélkül már nem is élne. "Ha az Úr 
nem segített volna rajtam, én már a csend 
honába laknék." (Zsolt 94,17) Mivel olyan 
sok tapasztalata volt az Úr segítségével 
kapcsolatban, másokat is buzdít arra, hogy 
tőle kérjenek segítséget. "Adjatok hálát az 
Úrnak, hívjátok segítségül nevét, 
hirdessétek tetteit a népek közt." (Zsolt. 
105,1) Sokszor végiggondolta, hogy hogyan 
vezette Isten az ő népét. Talán éppen arra 
utal, amikor az Úr leszállt a Sion hegyre, 
hogy beszéljen Mózessel, amikor ezt írja: 
"Tekintetem a hegyekre emelem, segítségem 
az Úrtól jön, aki az eget és a földet alkotta." 
(Zsolt. 121,1-2)  
 Az Úr Jézustól nemcsak a betegek 
kértek segítséget, hanem a szülők is beteg 
gyermekeik számára. A kánaáni asszony 
leányáért könyörgött, akit a gonosz lélek 
gyötört. "Uram segíts rajtam!" (Mt. 15,25) 
Jézus előbb próbára tette az asszony hitét, 
de az kiállta a próbát és a leánya 
meggyógyult. Máskor egy édesapa vitte fiát 
a tanítványokhoz, akit néma lélek gyötört, 
de azok nem tudtak segíteni rajta. Ekkor 
Jézushoz ment és őt kérte. "Ha valamit lehet 
tenned, szánj meg minket és segíts rajtunk." 
Jézus ezt felelte: "Minden lehetséges annak, 
aki hisz." Az apa érezte, milyen gyenge a 
hite, ezért azt mondta: "Hiszek, segíts a 
hitetlenségemen." (Mk. 9,22-24) 

 Péter apostol pünkösdi beszédében 
azt hirdette, "Aki azonban segítségül hívja 
az Úr nevét, üdvözül." (Apcsel. 2,21) 
 Saul megtérése előtt üldözte azokat, 
akik segítségül hívták az Úr nevét. 
Megtérése után azonban az Úr Pál apostolt 
Macedóniába akarta küldeni. Akkor 
látomásban egy macedón férfi kérlelte őt: 
"Jöjj át Macedóniába, légy segítségünkre." 
(Apcsel. 16:9) 
 A Rómaiakhoz írt levélben Pál azt 
írja biztatóan, ami nekünk is szól: 
"Ugyanígy segít a lélek is a mi 
erőtlenségünkön." (Róma 8,26)  
 Legyen bátorítás számunkra a 
Zsidókhoz írt levél igéje: "Járuljunk tehát 
bizalommal a kegyelem trónusához, hogy 
irgalmat nyerjünk és kegyelmet találjunk, 
amikor segítségre van szükségünk." (Zsidók 
4,16) 

Varga Lajos 

 
Az ima 

Mikor már nem bírom tovább  
A gyötrelmeimet:  
Hang csendül a gyászomon át,  
Mennyei üzenet. 

Szavai szentség és erő  
És összhang és zene,  
Az éggel összebékítő  
Szépség költészete. 

S a kétely sziklája nehéz  
Szívemről legörög:  
Hiszek, és majdnem sírok, és…  
És úgy megkönnyebbülök! 

Lermondov - fordította Szabó Lőrinc 

 

A kereszténység nem arról szól, hogy 
jobb vagy másoknál, hanem arról, hogy 
igyekszel jobb lenni annál, aki voltál.  
#papifranko 

 



Ifjúsági rovat 
  

Debreceni Ifjúsági Konferencia 
 Február 16-án a Debreceni Ifjúsági 
Konferencián jártunk feleségemmel 
Anitával. A Baptista Teológia standját 
vittük el, hogy a fiataloknak bemutassuk 
milyen képzések vannak az egyetemünkön. 
Sokan nem tudják még, hogy már nem csak 
lelkipásztor képzés van, hanem gyülekezeti 
missziómunkások, lelkigondozók, 
hitoktatók és kántorok is tanulhatnak az 
intézmény falain belül. Emellett többféle 
szakirányú továbbképzésre is van lehetőség. 
Örülök, hogy többen is keresték az 
asztalunkat és jó pár kérdésre tudtunk 
választ adni, segíteni döntésüket. A 
Teológián harmadik éve vagyok a Hallgatói 
Önkormányzat elnöke így nem csak 
tapasztalataimról tudtam beszélni, hanem 
kicsit az egyetemünk működéséről is. 
 
Felhívás Iskolai Misszióhoz 
 Már egy ideje gondolkozunk azon, 
hogyan jelenhetne meg a gyülekezet az 
iskola falain belül, hogyan tehetnénk 
személyessé a hitünket a fiataloknak. 
Találtunk egy lehetőséget arra, hogy hogyan 
mondhatnánk el minél többen és minél 
többeknek a bizonyságunkat. Szeretnénk 
készíteni két-három plakátot, amelyre rövid 
bizonyságtételeket írnánk, és ebbe 
szeretnénk bevonni a gyülekezetet is. 
Minden plakátnak lenne egy témája: egy 
kérdés, amire válaszokat írnánk. A fiatalok 
nem olvasnak hosszú szövegeket, így csak 
néhány mondatot kellene írni rá válaszként. 
Terjedelem 2-3 mondat (kb. 300 karakter) 
és kérem, hogy ezeket vagy e-mailben a 
gyori.kolos@gmail.com címre, vagy nekem 
személyesen adják oda, névvel és életkorral. 
Lehet egy kérdésre és többre is írni. 
Plakát címek: 
Miért hiszek Istenben? 
Ki nekem Jézus Krisztus? 
Miért járok gyülekezetbe? 

Győri Kolos 

Apropó rovat – 5 kérdéssel 
generációról generációra 

 
 Fogadják szeretettel a testvérek 
aktuális „Apropó” rovatunkat, hogy ezáltal 
is jobban megismerjük egymást, egy-egy 
beszélgetés írásos változatán keresztül. A 
rovat működése szerint az előző 
interjúalanyunk továbbadja a „labdát” egy 
következő testvérnek. Ennek jegyében 
ezúttal a Rácz házaspárral, Rácz Gézával és 
Ráczné Lehoczki Eszterrel beszélgettem, 
amelynek a kivonatát a Szeretet lap olvasói 
is megismerhetik.    
 
1. Sokszor az első kérdésem a 
gyülekezetünkhöz való csatlakozásra 
vonatkozik, így most is ezzel kezdem: milyen 
háttérből érkeztetek a közösségünkbe?  
Eszter: Bajai vagyok, az ottani baptista 
gyülekezetben voltam korábban tag, 
nagyszüleim és szüleim szintén baptisták. 
Több helyen éltem azóta, majd a budapesti 
letelepedéssel eljött az ideje egy új 
gyülekezetnek. 
Géza: Meg voltam keresztelve, de nem 
gyakoroltunk a családban semmilyen 
vallást. Amikor kiderült számomra 
kapcsolatunk kezdetén, hogy Eszter 
baptista, akkor kértemegy baptista 
ismerősömet, Simon Gábort, hogy hozzon 
el magával ide az imaházba. Onnantól 
kezdve amikor csak lehet, jöttem – az elején 
még egyedül. A feleségem rokonai hívtak 
minket más baptista gyülekezetbe, de Eszter 
ismerte Katona Béla lelkipásztort, így ez is 
hozzájárult ahhoz, hogy itt maradtunk. 
 
2. Mivel foglalkoztok a hétköznapjaitokban? 
Géza: Általános iskolai tanár vagyok, 
felsősöket tanítok informatikára és 
biológiára.  
Eszter: Egy hónappal ezelőttig az egységes 
gyógypedagógiai intézmény keretein belül 
utazó gyógypedagógusként dolgoztam. 
Kijártam óvodákba és iskolákba – Gézával 
az ő munkahelyén ismerkedtünk meg. 



Tudják, hogy nagyon szeretem ezt az 
iskolát, így már öt éve hagyják, hogy 
részben itt dolgozhassak (miközben egyes 
kollégáimat évente más intézménybe 
helyezik át).  
 
3. Milyen Számotokra ez a babavárós 
időszak?  
Géza: Nagyon jó, élvezzük mindketten. 
Mellette építkezünk, így nem tudunk 
kizárólag a babával foglalkozni – számos 
akadály jött elénk, de sok segítséget is 
kaptunk. Öt éve kezdtem el, és most 
költöztünk be egy hete az új lakásunkba. 
Most alakul az az időszak, amire vágytunk. 
Eszter: Nagyon élvezem a babavárást, egy 
hónappal ezelőttig még azt is gondoltam, 
hogy akár így is maradnék – most így a 
vége felé picit már más. Minden percét 
élvezem: a várakozást, a felkészülést, a 
babaholmik beszerzését. Már egy hónapja 
itthon vagyok, a ház kapcsán nagyon sok 
mindent kellett intéznem.  
 
4. Géza, mi a kedvenc éneked?  
Hallottuk ezt az énekkari éneket, 
mindkettőnknek tetszik. Illik hozzánk az 
üzenete a ház és a babavárás kapcsán is: 
„Hála, köszönet a sok-sok jóért” a refrénje. 
Fel is írtam magamnak, hogy 
gyerekbemutatásra ez jó lesz.  
 
5.Eszter, melyik igevers jelent neked sokat, 
és mit üzen számodra? 
Mindig más igevers a kedvencem. Most ezt 
emelem ki: „Mert csak én tudom, mi a 
tervem veletek - így szól az ÚR -: békességet 
és nem romlást tervezek, és reményteljes 
jövőt adok nektek.” (Jeremiás 29,11) 
Fogalmam sincs, mi fog történni velünk, ez 
viszont olyan megnyugtató, hogy a Jóisten 
kezében van minden – a babával 
kapcsolatban is.  

 A szokásos utóirat a részemről: a 
rovat elolvasása után van lehetőségünk arra, 
hogy imádkozzunk aktuális 
interjúalanyainkért,megszólítsuk, kérdéssel 
vagy kedves hozzászólással, bátorítással 

megkeressük, vagy esetleg ebédre 
meghívjuk őket. ☺ 

 
Palotai Krisztina 

 
Sport és testészet 

különös tekintettel a 
nyavalyatörésre 

 
Bevezetés 
 Sport alatt mindazokat a mozgásokat 
és görcsöket értjük, amiket evégből 
felheccelt emberek egyes testrészeikkel 
külön és egész testükkel oly célból 
végeznek, hogy egyetlen rész se maradjon 
azon a helyen, ahova az Isten teremtette, 
hanem lehetőleg oly helyzetet foglaljon el, 
amire az illető testrész egyáltalában nincsen 
berendezve. Ehhez a művészethez a test 
összes részeit fel lehet használni: kivéve az 
agyvelőt, melynek működése zavarólag hat, 
mert a görcsöket és ficamodásokat 
marhaságnak minősíti. 
 
Történelmi fejlődés 
 A sporttörténet nevesebb tudósainak: 
Halmay Zoltánnak, Weisz Rikárdnak 
kutatásai alapján a sportokat már a régi 
görögök is ismerték. Nyilvánvalóan 
bizonyítják ezt a megmaradt görög és római 
szoborművek, melyeknek hol a keze, hol a 
lába, hol a feje hiányzik, hol a hasuk van 
belökve, hol a bordájuk van kirúgva: ami 
pedig csak a diadalmas futball, esetleg 
turistasport akkori nagy népszerűségét és 
virágzását jelentheti. A rómaiak 
közmondása „Mens sana in corpore sano”, 
magyarul: „Menj szanatóriumba, Szana 
őrmester” is erre mutat, valamint a „Mene 
Tekel Fáresz”, vagyis „Törd ki a nyakad a 
tenniszpályán” óasszír nyelvemlék. 
 A birkózást egy Jákob nevű izraelita 
találta fel, aki elég szép eredménnyel 
mérkőzött az ún. Angyallal: 4 óra 25 perc 
alatt Nelsonnal fektette.  
 Atlétikában kitűntek még: 
Sámson: gerelyvetés és oszloprázás. 



Mohamed, távgyaloglás Mekkából 
Medinába. Dugonics Titusz: magasugrás.  
 A középkor néhány érdekes, újszerű 
sporttal ismertette meg az emberiséget. 
Spanyolországban ekkor jött divatba a 
testegyenészet és szertornázás – ez utóbbit 
ólomkamrákban, nyakcsavarón, 
spanyolcsizmán és szeges párnán végezték a 
protestánsok –, a forró olajban való úszás is 
meglehetősen divatban volt. 
 Miután Vázsonyi Vilmos fölfedezte a 
puskaport, a vadászsportokat is el lehetett 
kezdeni. Azonnal megindult a 
hozományvadászat, mely még ma is tart. 
A vadászat mindig legfőbb sportunk volt: 
politikusaink főleg a baklövést kedvelték. 
Az ősfoglalkozások közül még a vízieket 
kell felemlítenünk: mindig voltak nálunk, 
akik a zavarosban halásztak. 
 A többi sportok hosszú ideig fejletlen 
állapotban tengődtek. A gyakorlatok közül 
legrégibb a húzódzkodás; a magyarok nagy 
ambícióval és kitartással húzódzkodtak 
mindig, pl. az adófizetéstől. 1849 után vált 
kedveltté a függeszkedés; ezt vékony 
kötélen végezték tábornokok és honvédek, 
Haynau művezető vezénylete alatt.  
 
Az egyes sportok 
 Futball. Magyarul: labdarúgás. 
Játsszák huszonketten, végkimerülésig, 
bandázs nélkül. A játékban labda is 
szerepel, amelyet azonban nem kell 
komolyan venni; ez csak afféle szimbólum, 
mely a főcél: a hasbarúgás ürügyéül szolgál. 
Kézzel nem szabad játszani; úgy fejbe, mint 
gyomorba, hátba, nyakcsigolyába, fogba, 
orrlikba, torokba és belekbe csak lábbal 
szabad belerúgni. A játék „gól”-okra megy: 
ez úgy történik, hogy a kapus keresztbe 
fekszik a háló előtt, mire a csatárok addig 
rúgják a hasát, míg átlukad; ezen a lukon 
keresztül a labdát begyömöszölik a hálóba. 
A legújabb szabályok szerint a labda 
elgurulása vagy kiugrása esetén egy kéznél 
lévő kirúgott szemgolyóval is folytatni lehet 
a játékot. 
 Vízisportok: 

1. Úszás. Két vagy több ember egyszerre 
belekapaszkodik egy nagy darab vízbe, és 
addig húzódzkodnak benne, míg a végire 
nem értek. E műveletnél erősen rugdalni 
kell kézzel és lábbal. Akinek sikerül a 
többieket úgy összerugdalni, hogy 
alámerülnek, elsőnek jön be, és felveszi a 
világbajnok címet. 
2. Búvárúszás. Két vagy több ember 
lehúzza a fejét a víz alá, és addig tartja ott, 
míg a többiek már nem bírják ki. Kezdőket 
fegyelmeztetünk, hogy ily állapotban a 
lélegzés kissé meg van nehezítve. Elsőnek 
jön be, aki utolsónak marad. Leghelyesebb 
egy perccel tovább maradni lent, mint 
ameddig az ember kibírja – azután már a 
legnagyobb könnyűséggel napokig 
folytathatja az ember a versenyt, anélkül 
hogy egyszer is kidugná a fejét. És 
Kankovszky Arthurt is lepipálhatja. 
3. Műugrás. Az ember elmegy egy 
mozgófénykép-vállalathoz, és ezer forintot 
kér azzal, hogy ő beugrik egy hídról a 
Dunába. Ha a vállalat beugrik, az ember 
elmegy a Dunához, közepéig úszik, kiszáll, 
lefényképezteti magát, bemegy a vízbe, és 
kint van a vízből. 
 Atlétika: 
1. Birkózás. Végezhetik professzionisták és 
amatőrök. Előbbi módszer sokkal nehezebb. 
Nagy edzettséget, izomerőt, bátorságot és 
lélekjelenlétet, férfias nyugalmat és 
hidegvért igényel, hogy az ember véletlenül 
földhöz ne vágja ellenfelét – ha úgy van 
fizetve, hogy az vágja földhöz őt. Az amatőr 
birkózás már sokkal egyszerűbb. Két ember 
addig nyomja, gyömöszöli, tördeli és 
furdalja egymást, míg nem marad más, mint 
csak két váll, ezt aztán hozzányomják a 
földhöz. 
2. Távfutás. Szükséges hozzá egy kassza és 
két rendőr. A kasszát a sportsmann viszi 
magával, a két rendőr megfelelő 
távolságban követi. 
3. Magasugrás. E pontnál az ember belerúg 
a földbe, mire a föld visszarúg, és feldobja 
az embert. Most így megy fölfelé az ember, 
míg egy spanyolnádig nem ér, ezt átlépi, és 



a másik oldalon megint lefelé megy. 
Felülről kikeres valami lágy helyet, pl. a 
pályabíró fejét, és arra ereszkedik le, hogy 
meg ne üsse magát. 
 
A jövő sportjai 
1. Dzsiu-dzsicu. A japánok fedezték fel. 
Néhány szabálya megtámadtatás esetére: 
a) Kartörés keresztbe. Két kézzel 
megragadjuk ellenfelünk talpát, és hirtelen 
felrántjuk térdéig. Erre térde beleütődik 
hónaljába, és kilöki bal szemét. Ijedtében 
megfordul, és kitöri nyakcsigolyáját. 
Lefektetjük a földre, és továbbmegyünk. 
b) Ellenfelünk sarkára sót hintünk, mire 
hirtelen fölkapja bal lábát – erre 
megragadjuk két fülét, lassan előrehúzzuk, 
hogy gerince félkör alakot vegyen fel. 
Gyorsan belerúgunk oldalába, és könyökét 
felütjük, mire veleje kiloccsan. Falnak 
támasztjuk és otthagyjuk. 
Mindeme módszerek rendesen beválnak, 
azonban gondoskodni kell, hogy ellenfelünk 
ne zavarhasson bennünket a fogások precíz 
kivitelében. (Leghelyesebb előre agyonütni 
egy doronggal.) 
2. Kerekes korcsolya. Két, négykerekű 
korcsolyával végezzük. Kezdők rendesen 
tévedésből a lábukra erősítik e korcsolyákat. 
Míg aztán tapasztalatból rá nem jönnek a 
helyes módszerre, hogy ti. jobb mindjárt a 
hasára kötni az embernek. 
3. Vitustánc. Mindeme sportok végső 
magaslata és befejezése. Ide fogják vinni az 
emberiséget a sportok. Lásd a Pallas 
Lexikon Vencel-Vúz kötetét. 
Forrás: Karinthy Frigyes: Együgyű lexikon 

 
Világirodalmi kör 

 
 A következő világirodalmi kör 
március 23-án lesz megtartva. F. Scott 
Fitzgerald: Az Édentől messze c. könyvével 
fogunk foglalkozni. Érd.: 20/8862661 
Katona Bernát 
 

Következő lapzárta: március 24. 

Bemutatkozás 
 

 Ahogy a testvérek észrevették, 
február óta Bernát és én szerkesztjük 
gyülekezetünk lapját. Mivel ismernek 
régóta a testvérek, eltekintenénk a hosszú 
bemutatkozástól. Csupán néhány szóban azt 
fogalmaznánk meg, hogyan látjuk a 
szerepünket szerkesztőként. Előre is 
köszönjük a gyülekezet és az elöljáróság 
bizalmát! 
 Magam részéről legfontosabbnak a 
tájékoztatást látom. Szeretném, ha az újság 
továbbra is az lenne, ami eddig is volt: a 
gyülekezetbe járó testvérek "szócsöve".   
Bernát gondolatai pedig: Lassan 8 éve járok 
ebbe a gyülekezetbe. Jelenleg Zuglóban 
élek feleségemmel. A gyülekezeti újsággal 
remélem, hogy hozzá tudok járulni ahhoz, 
hogy a gyülekezet különböző csoportjai 
jobban megértsék, megismerjék egymást, 
illetve szeretném, ha lelki épülésünknek egy 
hatékony eszköze lehetne. 

Taligásné Rákosi Márti- Katona Bernát 
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Istentisztelet: vasárnap 10:00 és 17:00 
Kiscsoportos bibliatanulmányozás (MKBK): 
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